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a r m a n m e l i . i r
تئاتــــر

  محمدمهدی اسماعیلی با اشاره به رویکرد 
اصلی وزارت فرهنگ مبنی بر تغییر مسیر ریل 
حوزه فرهنگ به سوی ارزش های انقلاب اسلامی 
گفت: بخش مهم تغییر ریل حوزه سینما نیز از 
مسیر بنیاد سینمایی فارابی طی خواهد شد و 
این بنیاد گام های بلندی در این راستا برداشته 
است. محمدمهدی اسماعیلی در جلسه هیات 
امنای بنیاد سینمایی فارابی گفت: چندی پیش 
نخستین جلسه شورای عالی سینما در دوره جدید 
پس از سال ها وقفه برگزار و تصمیمات خوبی 
برای کمک به سینمای کشور اتخاد شد و دومین 
جلسه این شورا نیز به زودی برگزار می شود تا 
توجه به سینما در سطح کلان تصمیم گیری 
تداوم پیدا کند. وزیر فرهنگ با یادآوری اقدامات 
و حمایت های دولت مردمی در حوزه سینما 
بیان کرد: سیاستگذاری واحد در هزینه کرد 
بودجه های دستگاه های مختلف در حوزه فرهنگ 
در پی تصویب آیین نامه بند ز تبصره ۹  لایحه 
بودجه یکی از اتفاقات مهم ستاد فرهنگی دولت 
محسوب می شود و امیدواریم از این طریق  بتوان 
حمایت های بیشتری از حوزه فرهنگ به ویژه 
سینما انجام داد. وی در ادامه درخصوص جزئیات 
این آیین نامه گفت: براساس بند ز تبصره ۹ قانون 
بودجه، دستگاه های اجرایی مجاز هستند تا 

2 درصد از بودجه هزینه ای خود را در راستای 
هم افزایی و ارتقای فعالیت ها و تولیدات فرهنگی 
از قبیل موضوعات قرآنی، نمایشی، مطبوعاتی، 
رسانه ای نوین، نشر و کتاب و گردشگری و صنایع 
دستی هزینه کنند. عضو شورای عالی انقلاب 
فرهنگی تاکید کرد: اگر می خواهیم حاکمیت 
فرهنگی به معنای جهت دهی به فرهنگ کشور 
در اختیار حاکمیت باشد باید به سهم فرهنگ از 

منابع توجه ویژه داشته باشیم؛ موضوعی که مورد 
تاکید مسئولان بخش های مختلف دولت مردمی 
است. اسماعیلی با اشاره شعار اصلی وزارت فرهنگ 
درباره تغییر ریل حوزه فرهنگ به سوی ارزش های 
انقلاب اسلامی تصریح کرد: بخش مهم تغییر 
ریل حوزه سینما از مسیر بنیاد سینمایی فارابی 
می گذرد. اسماعیلی در بخش دیگری از سخنان 
خود به برنامه تحولی وزارت فرهنگ اشاره کرد و 
گفت: در ابتدای حضور در وزارت فرهنگ برنامه 
تحولی وزارتخانه را در قالب 120 اقدام شفاف 
تدوین کردیم که بخشی از آنها به حوزه سینما 
اختصاص دارد. وی افزود: بنیاد فارابی در مسیر 
ایجاد تحول بنیادین در سینمای ملی، گام های 
بلندی برداشته است و وفاق، امیدآفرینی، نشاط، 
و تبیین پیشرفت های ایران اسلامی، شاخص های 
اصلی تولید و حمایت در فارابی است. وزیر فرهنگ 
در پایان با تقدیر از فعالیت های بنیاد سینمایی 
فارابی، ابراز امیدواری کرد این بنیاد بتواند نقش 
خود در فضای کلی سینمای ایران را به طور کامل 
و موثر ایفا کند. گفتنی است، پیش از سخنان وزیر 
فرهنگ، مهدی جوادی؛ مدیر عامل بنیاد فارابی 
به ارائه گزارشی از فعالیت های این نهاد سینمایی 
پرداخت و اعضای هیات امنای بنیاد، دیدگاه ها و 

نقطه نظرات خود را مطرح کردند.

بهینه سازی و آماده سازی 
تالار مولوی

  امیرحسین حریری، مدیر مرکز 
تئاتر مولوی اعلام کرد: بهینه سازی 
مسائل فنی و بخش های دیگر سالن 
اصلی مولوی انجام شده تا این مجموعه 
برای میزبانی از آثار چهل ویکمین 
جشنواره تئاترفجر آماده باشد. مدیر 
مرکز تئاتر مولوی درباره برنامه های 
این مجموعه به مهر گفت: در حال 
حاضر نمایش »توریست« در سالن 
کوچک مجموعه روی صحنه است 
که تا پایان دیماه به اجرای خود ادامه 
می دهد. حریری یادآور شد: طی 
یکی 2 سال اخیر کمتر فرصتی برای 
بهینه سازی مسائل فنی و بخش های 
دیگر سالن اصلی مرکز تئاتر مولوی 
وجود داشت از این رو در 10 روز 
اخیر مسائل فنی سالن و همچنین 
ترمیم برخی صندلی ها و رنگ آمیزی 
کف سالن اصلی انجام شد تا برای 
میزبانی از آثار چهل ویکمین جشنواره 
تئاترفجر آماده باشد. حریری درباره 
زمان شروع اجراهای جشنواره تئاتر 
فجر اظهارکرد: طبق صحبت هایی 
که داشتیم قرار شد 2 روز قبل از 
شروع جشنواره تئاترفجر، مجموعه در 
اختیار دبیرخانه جشنواره قرار گیرد. 
به محض اینکه جدول نهایی اجراها در 
اختیار ما قرار گیرد برنامه ریزی برای 
میزبانی شایسته از جشنواره تئاتر فجر 
را انجام می دهیم. حریری گفت: بعداز 
پایان جشنواره، میزبان اثر نمایشی 
»ادیپ شهریار« به کارگردانی مهتاب 
عسگری در سالن اصلی مجموعه 
خواهیم بود. وی در پایان تأکید کرد: 
حتما بعداز پایان جشنواره تئاترفجر 
برنامه اکران فیلم های تئاتری را 
همراه با نقد و بررسی این فیلم ها 

شروع خواهیم کرد.

   محسن سلیمانی از حادثه ای که برای مسعود 
سپهر، هنرمند طراح گرافیک پیشکسوت رخ داده 
است، خبر داد و درخواست کرد که برای حال او دعا 
کنید. محسن سلیمانی، هنرمند طراح گرافیک 
و عضو انجمن صنفی طراحان گرافیک ایران 
در گفت وگو با »مهر« بیان کرد: مسعود سپهر 
جمعه شب 2۳ دی ماه از بالای پله های خانه اش 
به پایین سقوط می کند و متأسفانه با سر پایین 
می آید و ضربه مغزی می شود. به محض اینکه 
به بیمارستان منتقل می شود، جراحی می شود 
و متأسفانه بعد از جراحی نیز به کما رفته است. 
وی گفت: استاد سپهر در بیمارستان شهدای 
تجریش بستری است و هنوز وضعیت دقیقی از 
شرایط او توسط پزشکان اعلام نشده است اما 
دستگاه تنفس دارد و شرایطش به صورت پایدار 

به نظر نمی رسد. سلیمانی بیان کرد: با توجه به 
تلاطمی که انجمن صنفی طراحان گرافیک 
دچار آن است، مسعود سپهر به عنوان هسته و 
ستون اصلی انجمن به حساب می آید و امیدواریم 
با دعای همه و کمک پزشکان و افراد مؤثر در این 
زمینه، حال شان مساعد شود. مسعود سپهر متولد 
1۳۳۵ تهران، فارغ التحصیل کالج چاپ لندن 
1۳۵۶ انگلستان و فارغ التحصیل برنامه ریزی 
چاپ 1۳۷2 پاریس است. کتاب »مبادی سواد 
بصری« ترجمه و کتاب »طراحی هویت بصری 
جامع« نوشته او است که به عنوان مرجع در حوزه 
طراحی گرافیک در دانشگاه ها تدریس می شود. 
طراحی نشانه، هویت های بصری و تایپ فیس از 
فعالیت های حرفه ای او در حوزه طراحی است. 
سپهر همچنین، اولین نظامنامه گرافیک حرفه ای 

را به رشته تحریر درآورده است. تایپ فیس قلم 
»یکانم، »آموزه« و »مُبین« و طراحی علائم 
راهنمایی مترو تهران را او طراحی کرده است. 
بیش از 200 نشانه طراحی کرده است که همگی 
شناخته شده هستند. طراحی کارت شناسایی 
ملی نیز با هدایت استاد مسعود سپهر انجام شده 
است. همچنین او، چهار نشان ملی در سال 1۳۷0 
طراحی کرده است. وی همچنین عضو کارگروه 
بازنگری درس ارتباط تصویری دانشگاه های کشور 
است و سال های متماد، در اکثر دانشگاه های 
هنر کشور تدریس کرده است. مسعود سپهر 
سال ها عضو هیأت مؤسس انجمن صنفی طراحان 
گرافیک ایران و هم اکنون بازرس این انجمن است. 
وی همچنین در مجمع جهانی ایکودی )طراحی 

دیزاین دنیا( نیز سخنرانی داشته است.

حادثه سقوط از ساختمان برای یک هنرمند گرافیست

مسعود سپهر به کما رفت

 با ۲۴ عنوان برنامه جدید
 شبکه کودک متحول شد

 شبکه کودک، جشنواره زمستانی خود را با پخش آثاری 
متنوع برای مخاطبان کودک و خردسال آغاز کرد. به گزارش 
روابط عمومی معاونت سیما، این شبکه 1۷ عنوان برنامه جدید 
تولیدی و همچنین ۷ عنوان برنامه جدید تأمینی در موضوعات 
و قالب های متنوع را در کنداکتور زمستانی خود قرار داد. در 
کانال نهال که محتوای آن برای کودکان دبستانی پخش 
می شود، برنامه »بزن بریم« در قالب مستند با سفر به روستاها، 
تصاویر بکر و جذابی از کودکان روستایی و تلاش های آنها را 
با محوریت سبک زندگی ایرانی- اسلامی به نمایش می گذارد. 
همچنین فصل دوم برنامه »شگفت انگیزان« در هر قسمت به 
معرفی کودکانی مستعد از سراسر کشورو توانمندی هایشان 
می پردازد. برنامه »هدهد سفید« هم یکی از برنامه های جدید 
شبکه است که با محوریت کتاب و کتابخوانی و با همکاری 
نهاد کتابخانه ها تولید شده است و هر قسمت مخاطبان را 
به سفری رویایی در سرزمین کتاب ها دعوت می کند. »ببین 
و بدون« نام یکی دیگر از برنامه های شبکه نهال است که قصد 
دارد کودکان را هرچه بیشتر با ویژگی ها تاریخچه و نحوه تولید 
اشیاء اطرافشان آشنا کند. همچنین برنامه »برپا« با فرمی 
نمایشی مدرسه ای را به تصویر می کشد که در آن دانش آموزان 
راجع به دستاوردهای کشور عزیزمان می آموزند و اطلاعاتشان 
را با یکدیگر به اشتراک می گذارند. در کانال پویا که محتوای 
آن برای مخاطبان خردسال و زیر هفت سال تولید می شود، 
فصل جدید »مهدپویا« آماده پخش است. »مهدپویا« برنامه ای 
تمام عروسکی است که در مسیر عدالت آموزشی برای 
خردسالان ایران گام بر می دارد و به آموزش مهارت های جامع 
پیش دبستانی در قالب نمایش و سرگرمی می پردازد. برنامه ای 
که فصل جدید آن با داستان ها و عروسک های جدیدی آماده 
پخش شده است. فصل جدید برنامه »نقاشی نقاشی« هم با 
فرم و شخصیت هایی جدید آماده پخش از آنتن شبکه پویا 
شده است. هم چنین پویانمایی های جدید »ماه تی تی«، 
»بچه زمستون«، فصل جدید »ماجراهای طاها«، »روح شاه« 
و همچنین برنامه تمام عروسکی »مزرعه دوستی« در دستور 
کار پخش زمستانی شبکه قرار گرفته است. تامین برنامه 
شبکه کودک نیز فصل زمستان را با پخش محصولاتی جذاب 
از سراسر دنیا آغاز کرده است. برخی از انیمیشن های جدید در 
پویا عبارتنداز: فصل جدید »ماجراهای نیک« و »قطارهای 
تندرو« و انیمیشن جدید »ماجراجویی های اوتیس« و برخی از 
انیمیشن های جدید تامینی کانال نهال عبارتنداز: »ربات ها«، 
فصل جدید »پدینگتون«، فصل جدید »بچه رئیس« و فصل 
جدید »ربات های مبدل« که تا پایان اسفند ماه سال جاری از 
شبکه کودک پخش خواهند شد. لازم به ذکر است فصل جدید 
برخی از تولیدات مرکز صبا نیز در جشنواره زمستانی شبکه 
کودک قرار گرفته است که برخی از این انیمیشن ها عبارتنداز: 
»قصه های ریرا فصل ششم«، »باغ قصه ها«، »رعنا دختر دهقان 

فصل سوم«، »پند فارسی فصل سوم«، »موزه فصل پنجم«.

 معاون وزیر ارشاد: 
  غنی سازی سالن های تئاتر 

در دستور کار است
 معاون هنری سینمایی وزارت فرهنگ و 
ارشاد اسلامی گفت: این وزارتخانه یک برنامه 
برای غنی سازی سالن های تئاتر موجود داشته 
و تکمیل بسیاری از بناها و ساختمان های 
فرهنگی نیمه کاره نیز در اولویت قرار دارد. 
محمود سالاری اظهارکرد: وزارت فرهنگ 
و ارشاد اسلامی یک برنامه برای غنی سازی 
سالن های تئاتر موجود دارد؛ این سالن ها 
کاستی هایی دارند که در تلاش برای رفع این 
کاستی ها هستیم. معاون هنری سینمایی 
وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی ادامه داد: 
امکان ساخت وساز اماکن فرهنگی در استان 
فارس را نداریم. در واقع استانداری و شهرداری 
باید نسبت به ساخت این اماکن اقدام کنند. 
اما اگر بنا یا ساختمان فرهنگی ساخته شود 
برای تکمیل کردن آن می توانیم هزینه کنیم. 
سالاری افزود: برای احداث و کلنگ زنی اماکن 
فرهنگی هیچ منبعی نداریم، تکمیل بسیاری 
از بناها و ساختمان های فرهنگی نیمه کاره 
در اولویت قرار دارد. وی به ارزیابی سطح 
برگزاری این جشنواره پرداخت و اظهارکرد: 
شاهد یکی از باکیفیت ترین جشنواره ها در 
شیراز بودیم. گروه ها در دو سالی که با بیماری 
کرونا روبه رو بودیم فرصت پیدا کرده بودند 
کارها را ویرایش کنند. سالاری گفت: توفیق 
داشتم در اختتامیه جشنواره منطقه ای فجر 
در شهر شیراز حضور پیدا کنم و به این بهانه 
از هنرستان هنرهای زیبای مجموعه وزارت 
فرهنگ و ارشاد اسلامی در شیراز بازدید 
کنم؛ خوشبختانه کارهای بسیار خوبی در این 
مجموعه در حال انجام است. البته نواقصی 
وجود دارد که باید تلاش کنیم تا این نواقص 
برطرف شود. وی ادامه داد: می بایست تا 
جایی که می توانیم نسبت به فراهم کردن 
اقلام فرهنگی و امکانات کمک آموزشی این 
مجموعه اقدام کنیم؛ این اقدام باید در اولین 
فرصت انجام شود. خوشبختانه این مکان از 
فضای فیزیکی خوبی برخوردار است و دبیران 
و اساتید این مجموعه اهتمام ویژه به آموزش 
شایسته دارند. سالاری یادآور شد: در این سفر 
توانستم در منزل استاد علی نقی رزاقی با این 
پیشکسوت بزرگوار دیدار کنم و از وی به خاطر 
یک عمر تلاش در حوزه تئاتر و نویسندگی و 
فعالیت در عرصه آموزشی به جوانان استان 
فارس و شهر شیراز قدردانی کنم . معاون وزیر 
فرهنگ و ارشاد اسلامی اضاف کرد: این استان 
پهناور از هنرمندان برجسته ای در عرصه تئاتر 

بهره می برد.

بیـــن المـــلل
 

 
خبــــر

 رئیس شورای حاکمیت انتقالی سودان:
   سودان تحت هیچگونه 

فشار خارجی نیست
 رئیس شورای حاکمیت انتقالی سودان قرارگرفتن در 
معرض هرگونه دیکته یا فشارخارجی را رد و تاکید کرد 
که هیچکس نمی تواند ارتش سودان را متلاشی کند. 
به گزارش ایسنا، به نقل از شبکه »الشرق بلومبرگ« 
عربستان، عبدالفتاح البرهان، رئیس شورای حاکمیت 
انتقالی سودان در جریان حضور خود در رویدادی در استان 
النیل الازرق از سیاستمداران خواست که درباره ارتش 
صحبت نکنند بلکه به سامان احزاب خود بپردازند. وی 
گفت: ارتش برای حفاظت از اتحاد سودان، متحد و نگهبان 
باقی خواهد ماند. وی در ادامه با تاکید بر اینکه ارتش اجازه 
تکرار درگیری های قبیله ای را نخواهد داد، نسبت به وجود 
خطوط قرمزی که هیچکس از آن عبور نمی کند و همه 
مرزها و حاکمیت میهن را می شناسند، هشدار داد. رئیس 
شورای حاکمیت انتقالی سودان ابراز امیدواری کرد که 
ارتش از سیاست دور باشد و در عین حال خاطرنشان کرد 
که نیروهای مسلح از انتقال دموکراتیک و همه اقدامات 
آن حمایت خواهند کرد. مکانیسم سه جانبه سازمان ملل، 
اتحادیه آفریقا و سازمان ایگاد اعلام کرد، مرحله نهایی 
روند سیاسی سودان آغاز شد و امضاکنندگان توافقنامه 
در این مرحله دنبال دستیابی به توافقی نهایی و عادلانه 
هستند. فرماندهان ارتش سودان و گروه های غیرنظامی 
به نمایندگی نیروهای آزادی و تغییر و با نظارت مکانیسم 
سه جانبه توافقنامه چارچوب سیاسی را برای آغاز مرحله 

انتقالی امضا کردند که دو سال طول خواهد کشید.

 دستگیری رئیس مافیای سیسیل 
 پلیس ایتالیا از دستگیری تحت تعقیب ترین رئیس 
مافیای این کشور در یک بیمارستان خبر داد. به گزارش 
مهر به نقل از رویترز، پلیس ایتالیا خبر داد که متئو مِسینا 
دِنارو، تحت تعقیب ترین رئیس مافیای این کشور که سه 
دهه از دست پلیس ایتالیا فراری بود را در بیمارستانی در 
پالرمو دستگیر کرده است. دادستانی ایتالیا گفت: دنارو، 
رئیس باند مافیایی سیسیل موسوم به »کوزا نوسترا« 
بوده است. پلیس ایتالیا در حالی وی را دستگیر کرد که 
برای معالجه به بیمارستانی در شهر پالرمو مراجعه کرده 
بود. او پیش تر به جرم نقش آفرینی در قتل دو دادستان 
ضدمافیای ایتالیا، در محاکمه ای غیابی به حبس ابد 
محکوم شده بود. دنارو همچنین به دلیل نقش داشتن 
در بمبگذاری های 1۹۹۳ در فلورانس، رم و میلان که 
به مرگ 10 نفر انجامید، به حبس ابد محکوم شده بود. 
جورجیا ملونی، نخست وزیر ایتالیا با تمجید از بازداشت 
وی، آن را »یک پیروزی بزرگ برای این کشور خواند.« 
پلیس ایتالیا اعلام کرده بود که مسینا دنارو همچنان 
مافیای شهر تراپانی واقع در غرب سیسیل را کنترل 

می کند.

دیمیتری  پسکوف: 

تانک های انگلیسی اوکراین در آتش خواهند سوخت 

وزیر ارشاد مطرح کرد

بخش مهم تغییر ریل حوزه سینما از مسیر »فارابی« است

کوتــــاه

  سخنگوی کرملین گفت: تانک هایی 
که انگلیس قصد دارد به اوکراین بفرستد، 
مانند سایر تسلیحات ارسالی در آتش 
فارس،  گزارش  به  سوخت.  خواهند 
دیمیتری پسکوف بیان کرد: تانک هایی 
که انگلیس قصد دارد به اوکراین بفرستد، 
گزارش  به  سوخت.  خواهند  آتش  در 
رویترز، انگلیس اعلام کرده بود که 1۴ 
تانک جنگی اصلی »چلنجر2« و سایر 
پشتیبانی توپخانه پیشرفته خود را در 
هفته های آتی به اوکراین ارسال می کند. 
پسکوف در واکنش گفت: ارسال تسلیحات 
جدید از کشورهایی مثل بریتانیا و لهستان 
وضعیت در میدان را تغییر نمی دهد و تنها 
مشکلات بیشتری برای کی یف به همراه 
خواهد داشت. تانک های جدید مثل بقیه 
)تسلیحات( خواهند سوخت. سخنگوی 
همچنین  روسیه  ریاست جمهوری  کاخ 
در بخش دیگری از سخنانش اظهارکرد: 
نیروهای مسکو در حمله موشکی خود، 

ساختمان های مسکونی را هدف قرار نداند. 
او این اظهارات را در واکنش به ادعاها درباره 
اصابت موشک روسیه به مجتمع مسکونی 
در دنیپرو در حمله موشکی دو روز پیش 
که کی یف مدعی است باعث کشته شدن 
بیش از ۳0 غیرنظامی شده، بیان کرد. وی 
افزود: وضعیت در دنیپرو نتیجه )عملکرد( 

ضدموشکی و پدافند هوایی اوکراین است. 
پیش تر دفتر ریشی سوناک، نخست وزیر 
انگلیس بعد از آن که متحدان لندن، آلمان، 
فرانسه و ایالات متحده هفته گذشته گفته 
بودند خودروهای زرهی در اختیار اوکراین 
قرار می دهند، اعلام کرد: بریتانیا حمایت 
نظامی خود از کی یف را با آ نها هماهنگ 

گفت:  سوناک  سخنگوی  کرد.  خواهد 
»نخست وزیر تمایل شدید بریتانیا برای 
تشدید حمایت از اوکراین از جمله از طریق 
تهیه تانک های چلنجر 2 و سیستم های 
توپخانه ای بیشتر را تشریح کرد.« چلنجر2، 
تانک جنگی است که برای حمله به سایر 
تانک ها طراحی شده و از سال 1۹۹۴ در 
خدمت ارتش بریتانیا بوده است. طبق اعلام 
ارتش انگلیس، این نوع تانک همچنین در 
بوسنی و هرزگوین، کوزوو و عراق مستقر 
شده است. سخنگوی سوناک بیان کرد: 
نخست وزیر انگلیس و رئیس جمهور اوکراین 
در گفت وگوی تلفنی خود از سایر تعهدات 
بین المللی در این زمینه از جمله پیشنهاد 
لهستان برای ارائه تانک های لئوپارد استقبال 
کردند. اخیرا آنتونی بلینکن، وزیر امور خارجه 
آمریکا هم در گفت وگوی تلفنی با وزیرخارجه 
اوکراین تاکید کرد که حمایت واشنگتن 
از کی یف ادامه دارد و شامل سامانه های 

پیشرفته پدافندی خواهد بود. 

 حمایت ژاپنی ها از انحلال پارلمان 
 نظرسنجی جدید روزنامه یومیوری نشان می دهد که 
اکثریت مردم ژاپن معتقدند که پارلمان باید منحل شود 
و انتخابات جدیدی در این کشور برگزار شود. به گزارش 
ایسنا، به نقل از خبرگزاری اسپوتنیک، »کویچی هاگیودا«؛ 
مسئول سیاستگذاری حزب حاکم لیبرال دموکراتیک ژاپن 
گفت: لازم است پارلمان منحل شود و انتخابات جدیدی 
برگزار شود. این در زمانی بود که دولت توکیو برای افزایش 
مالیات ها برای تامین هزینه های دفاعی پیشنهاد داد و این 
سیاستمدار تاکید داشت که انحلال پارلمان و برگزاری 
انتخابات برای این است که مشخص شود که آیا این اقدام 
درست است یا خیر و توسط مردم حمایت می شود یا خیر. 
نتایج نظرسنجی یومیوری شیمبون نشان داد که برگزاری 
انتخابات در اسرع وقت و انحلال پارلمان، موضوعی است که 
1۸ درصد از پاسخ دهندگان موافق آن بودند. در عین حال، ۳۳ 
درصد گفته اند که خواهان برگزاری انتخابات جدید و انحلال 
پارلمان هستند تا در سالجاری برگزار شود، در حالی که 11 
درصد گفته اند سال آینده زمان خوبی خواهد بود. همچنین 
۳۳ درصد دیگر گفتند که نمی خواهند انتخابات جدید قبل 
از سال 202۵ برگزار شود. نظرسنجی ان اچ کی نشان داد که 
محبوبیت دولت فومیو کیشیدا، نخست وزیر ژاپن به کمترین 
میزان ۳۳- درصد- رسیده و سه درصد نسبت به دسامبر 
کاهش نشان می دهد. ۴۹ درصد از پرسش شوندگان گفتند 
که انحلال پارلمان ژاپن و پرسیدن خواست رای دهندگان در 
جریان انتخابات جدید ضروری است، در حالی که ۳۵ درصد 

مخالف انحلال پارلمان بودند.

استعفای وزیر دفاع آلمان
 وزیر دفاع آلمان به طور رسمی از سمت خود استعفا کرد. به 
گزارش مهر به نقل از رویترز، کریستین لامبرشت، در بحبوحه 
انتقادات شدید از وی در پی پیام سال جدید، از سمت خود 
استعفا کرد. براساس اعلام برلین، اولاف شولتز؛ صدراعظم 
آلمان با استعفای لامبرشت موافقت کرده و در اسرع وقت 
نامزد جدیدی را برای وزارت دفاع این کشور معرفی خواهد 
کرد. پیش تر سیاستمداران و روزنامه نگاران اپوزیسیون 
در آلمان خواستار عزل فوری لامبرشت شده بودند. نطق 
ناموفق لامبرشت در شب قبل از سال نو، جرقه این اعتراضات 
و درخواست ها را زد. او در این سخنرانی گفت که نزاع جاری 
بین مسکو و کی یف، »تاثیرات زیادی« روی او گذاشته و باعث 
شده تا »انسان های بسیار جذاب و بزرگی« را ملاقات کند. 
مخالفان بلافاصله از نطق او انتقاد کرده و آن را »خجالت آور« و 
»نامناسب« توصیف کردند.  وزیر دفاع آلمان همچنین درباره 
کمک نظامی به اوکراین، موضعی محافظه کارانه اتخاذ کرد و به 
دفعات نسبت به اینکه ارسال سلاح و تجهیزات برای کی یف، 
زرادخانه تسلیحاتی برلین را تحلیل خواهد برد، هشدار داده 
و با ارسال تسلیحات سنگین برای اوکراین از جمله تانک های 
لئوپارد 2 مخالفت و تاکید کرده که برلین به تنهایی هرگز 

چنین کاری را نخواهد کرد. 

  وزیر خارجه ترکیه تصریح کرد که در سفر هفته جاری 
به آمریکا درباره پرونده خرید اف1۶ از آمریکا با مقامات 
این کشور رایزنی خواهد کرد. به گزارش فارس، »مولود 
چاووش اوغلو« خبر داد که اواخر هفته جاری به واشنگتن 
سفر خواهد کرد و رایزنی درباره جنگنده های اف1۶، یکی 
از محورهای دیدارش با همتای آمریکایی خواهد بود. به 
نوشته TRT، وی به رایزنی ها برای خرید جنگنده اف1۶ از 

آمریکا در سطح نظامی میان دو کشور اشاره کرد و گفت: 
هیأت های نظامی 2 کشور دیدارهایی در این خصوص انجام 
داده اند و کار در این مرحله پایان یافته است. درخواست 
آنکارا برای خرید این نوع جنگنده، در حال حاضر به 
کنگره ارسال شده است. تابستان گذشته بود که وزارت 
دفاع ترکیه از اعزام هیأتی به آمریکا برای مذاکره به منظور 
واردات و نوسازی جنگنده های » اف1۶ « خبر داد. ترکیه 

پس از ناکامی در خرید جنگنده های اف۳۵، مدت هاست 
که تقاضای خرید ۴0 فروند اف1۶ را به آمریکا ارائه کرده 
است. دو روز پیش، روزنامه وال استریت ژورنال به نقل از 
مقامات آمریکایی از مشروط شدن فروش اف1۶ به ترکیه و 
منوط کردن آن به موافقت آنکارا با پیوستن فنلاند و سوئد 
به ناتو خبر داد. پیش تر، ترکیه درخواست خرید یکصد 
فروند جنگنده اف ۳۵ ساخت همان شرکت را ارائه داده 
بود، اما پس از این که ترکیه سامانه دفاع هوایی اس۴00 
را از روسیه خرید، ایالات متحده درخواست ترکیه را رد و 
این کشور را در سال 201۹ از برنامه ساخت آن جنگنده ها 

کنار گذاشت.

برای گفت وگو درباره اف – 16

»چاووش اوغلو« به آمریکا می رود

  رئیس جمهوری کرواسی ضمن تاکید بر مخالفت 
خود با تحریم ها علیه مسکو، گفت: ایالات متحده آمریکا 
و ناتو مشغول یک »جنگ نیابتی« علیه روسیه در خاک 
اوکراین هستند. به گزارش ایسنا، به نقل از خبرگزاری تاس، 
خبرگزاری »هینا« کرواسی به نقل از زوران میلانوویچ، 
رئیس جمهوری این کشور اعلام کرد: واشنگتن و ناتو با کمک 
اوکراین در حال حاضر مشغول به یک »جنگ نیابتی« علیه 
روسیه هستند. وی همچنین طی این کنفرانس خبری در 
وکووار، شهری واقع در شرق کرواسی افزود که هیچ منطقی 

برای اعمال تحریم ها علیه مسکو وجود ندارد. رئیس جمهور 
کرواسی تصریح کرد: هدف نباید حذف ولادیمیر پوتین، 
رئیس جمهوری روسیه باشد. هدف نباید اعمال تحریم ها 
باشد. اعمال تحریم ها غیرمنطقی هستند و ما هیچ چیزی 
از طریق آنها به دست نخواهیم آورد. این تحریم ها فقط یک 
جنگ را به جنگی دیگر تبدیل می کند. با این تحریم ها چه 
احساسی به من دست خواهد داد؟ آیا باید حس کنم که برده 
آمریکا هستم؟! پارلمان کرواسی پیش تر نیز از پیشنهاد 
این دولت مبنی بر ارائه آموزش  به ارتش اوکراین حمایت 

نکرد. زوران میلانوویچ نیز قبلا از آموزش سربازان اوکراینی 
در خاک کرواسی حمایت نکرده بود. به عقیده او، آموزش 
سربازان اوکراینی در کشورهای اتحادیه اروپا پیامدهای 
خطرناکی به دنبال دارد.ولادیمیر پوتین در تاریخ 2۴ فوریه 
حمله به اوکراین را با هدف »نازی زدایی« و جلوگیری از 
پیوستن این کشور به ناتو آغاز کرد؛ حمله ای که روسیه 
خود آن را »عملیات ویژه نظامی« نامیده است و باعث شده 
که غرب واکنش های مختلفی نسبت به این مسئله نشان 
دهد و »شدیدترین تحریم ها« را علیه روسیه اعمال کند. 
از طرفی، روسیه هم در »اقداماتی تلافی جویانه« تحریم ها 
و ممنوعیت هایی را علیه ایالات متحده، کشورهای غربی و 

کشورهای اتحادیه اروپا اعمال کرده است.

رئیس جمهور کرواسی:

آمریکا و ناتو در اوکراین مشغول جنگ نیابتی علیه روسیه هستند

  


